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در عالم سیاست و روابط بین الملل، پیامدها و نتیجه 
اقدامات بازیگران در چارچوب مشخص و معینی قابل 
تعریف نیست و رویکردها و اقدامات آنها می تواند به طور 
پی  در  را  منفی  و  مثبت  مختلف  جنبه های  همزمان، 
داشته باشد. بر همین اساس، در ماه های اخیر مشخص 
گردیده است که طوفان الاقصی نیز به عنوان یک شمشیر 
کرده است، هرچند این عملیات توانست  دولبه عمل 
ح رژیم اسرائیل  توسعه پیمان ابراهیم را متوقف و طر
برای عادی سازی حضور خود در کشورهای اسلامی و به 
حاشیه راندن آرمان فلسطین را با شکست جدی مواجه 
کند، اما در عین حال، این فرصت را به مقامات راست 
گرای رژیم اسرائیل داد تا با شدت و حدت به ترور رهبران 
مقاومت و نابودی زیرساخت های آنها بپردازد و به دنبال 
طراحی یک نظم نوین در خاورمیانه باشد. نحوه مواجهه 
اسرائیل با طوفان الاقصی برخلاف دیگر انتفاضه های مردم 
فسلطین، برخورد مقطعی با طرحی کوتاه مدت و دارای 
اهداف مشخص نبود، بلکه نتانیاهو کوشید با بهره گیری 
از موج دلسوزی و ترحمی که بعد از حملات طوفان الاقصی 
به نفع اسرائیل ایجاد کرده بود، نقشه خاورمیانه را مطابق 
با نیازهای امنیتی این رژیم تغییر دهد و به زعم خود، با 
تضعیف جبهه مقاومت و در رأس آن جمهوری اسلامی 
ایران، بنیان هر نوع تهدیدی علیه رژیم اسرائیل را براندازد. 
که جنگ های ویرانگر غزه و لبنان  در همین راستا بود 
طراحی شد، ترور سیستماتیک رهبران مقاومت در برنامه 
این رژیم قرار گرفت و همکاری برای سقوط بشار اسد و پس 
از آن حملات هوایی و نابودی همه زیرساخت های نظامی 
سوریه انجام شد. البته در اجرای این برنامه جدید، رژیم 
اسرائیل به هیچ وجه تنها نبود. با آغاز به کار دولت ترامپ 
انویه 2025، حمایت های آمریکا از اسرئیل شکل  در 20 ژ
جدی تری نیز به خود خواهد گرفت و این به معنای تنگ تر 
شدن حلقه محاصره در اطراف محور مقاومت خواهد بود. 
بر این اساس سؤال جدی و کلیدی در مقطع کنونی این 
است که جمهوری اسلامی ایران باید چه استراتژی هایی در 
قبال وضعیت جدید منطقه اتخاذ کند که بتواند به خوبی 
خ داده باشد؟ به نظر می رسد  پاسخگوی تحولات اخیر ر
نخستین گام باید در خود ایران که رهبر جبهه مقاومت 
و مایه دلگرمی اعضای آن است، برداشته شود. تنها راه 
مقابله با تهدیدات و برنامه های مشترک نتانیاهو- ترامپ 
برای تضعیف ایران و محور مقاومت، ایجاد وحدت و وفاق 
داخلی برای حمایت از کشور و نظام است، این وحدت و 
وفاق نیز با شعار و سخنرانی و همایش و یا تهدید و ارعاب 
مردم ایجاد نمی شود، بلکه تنها راه آن راضی نگه داشتن 
مردم از عملکرد مسئولان است. عمل به وعده ها، کنترل 
تورم و کاهش فشار بر مردم به شیوه منطقی و پایدار، مقابله 
واقعی و شفاف با فساد اقتصادی، عقلانیت در تشخیص 
اولویت های اساسی کشور و تنگ نکردن عرصه اجتماعی 
بر شهروندان به ویژه زنان، بی طرفی و صداقت رسانه ملی 
در انعکاس واقعیت های داخلی ایران و تحولات جهانی و 
عزم و هماهنگی همه مسئولان و افراد دارای تریبون برای 
کمک به منافع ملی و کاهش تنش ها و اختلافات هم در 
عرصه داخلی و هم بین المللی، برخی از راهکارهایی هستند 
که می توانند به افزایش سرمایه اجتماعی و وفاق داخلی 
کمک کرده و سبب تقویت موضع ایران در عرصه منطقه ای 
و جهانی شوند. گام دوم باید تقویت مجدد محور مقاومت 
البته با رویکردی جدید باشد، در این زمینه وضعیت 
همه اعضای محور مقاومت یکسان نیست، بر اساس 
گفته های مقامات حاضر در میدان که در روزهای اخیر به 
طور گسترده در فضای مجازی منتشر شده است، برخی 
از بخش های محور مقاومت در سال های اخیر از اهداف 
اصلی و اولیه مقاومت فاصله گرفته بودند و تعریف خاص 
خود را از مقاومت داشتند، به طور مشخص در سوریه شاهد 
رواج فساد اقتصادی، بی توجهی به وضعیت معیشت و رفاه 
مردم، تمایل بشار اسد به کشورهای عربی خلیج فارس و 
عدم همراهی و همدلی با سیاست های ایران بوده ایم. هر 
چند لازم بود ایران با دیدن این نشانه ها، بر اساس اصول 
»عزت، حکمت و مصلحت« قبل از سقوط اسد سیاست 
جدید خود در مورد سوریه را رونمایی کند، اما حال نیز 
می توان به تحولات سوریه به عنوان یک درس عبرت 
نگریست و برای اعضای جبهه مقاومت مشخص کرد از 
آنجا که »مردمی بودن رمز اصلی در جبهه مقاومت است«، 
حمایت ایران از آنها تنها تا زمانی ادامه خواهد داشت که 
گی مردمی بودن خود را از دست ندهند.  سران مقاومت ویژ
در این راستا، آن دسته از گروه های مقاومت که از حمایت 
و پشتیبانی گسترده مردمی برخوردارند، باید مورد حمایت 
قرار بگیرند و البته نحوه فعالیت و عملکرد آنها باید طبق 
خواست و اراده مردم آنها باشد. گام سوم بهره گرفتن از 
اختلاف کشورهای اروپایی با آمریکای ترامپ است، هر 
چند مقامات اروپایی بعد از مشخص شدن نتایج انتخابات 
آمریکا تلاش کرده اند به نحوی خود را با سیاست ها و مواضع 
دولت جدید آمریکا وفق دهند، اما تجربه دوره اول ریاست 
جمهوری ترامپ نشان می دهد بسیاری از مقامات اروپایی 
کشورها، ملی گرایی خودخواهانه  و البته مقامات سایر 
وی را تاب نمی آورند و می کوشند به گونه ای تک روی های 
دولت ترامپ را خنثی کنند. اینجا همان گریزگاهی است که 
ایران می تواند از آن بهره ببرد و با ایجاد شکاف در جبهه 
کشورهای غربی از سطح فشارها بر خود و جبهه مقاومت 
بکاهد. بنابراین لازم است از درس ها و تجربیات گذشته 
 ، بیاموزیم و بدون توهم به فکر تحقق منافع ملی کشور
رفع تحریم ها و کاهش فشار بر مردم ایران و اعضای جبهه 

مقاومت از راه های عملیاتی و ممکن باشیم. 

شکاف بین ترامپ و نتانیاهو
یادداشت

منطقه در انتظار تحول
ادامه از صفحه اول| این سیاستی است که 
به نظر می رســد بهتریــن راهبرد بــرای خروج از 
انزوا و فراهم کردن شــرایط رفع تحریم هاســت. 
شــاید از ایــن جهــت، این ســفر ســیگنال های 
منفی برای آمریکا و دولت های اروپایی داشته 
کــه آنهــا همــواره نســبت بــه وحدت  باشــد چرا
نظر و اتحــاد و همبســتگی میان ایــران و چین 
و روســیه حساســیت داشــته اند. شــاید ایــن 
کارتــی باشــد کــه ایــران بخواهــد رو کنــد کــه به 
دنبال چه سیاســت کلانی در عرصه سیاســتی 
گــر ترامــپ بخواهد سیاســت  خودش اســت. ا
کثــری را ادامــه دهــد، قطعــا ایــران  فشــار حدا
تلاش خواهــد کــرد همچنان بــا تقویــت روابط 
بــا چین و روســیه به نوعی از ســطح فشــارهای 
گر آمریکا در نظر داشــته باشــد  آمریــکا بکاهد. ا
کــرات با ایــران را بــرای مدیریت تنش ها  که مذا
در پیــش بگیــرد، قطعا ایــن امر می توانــد برای 
آمریکایی هــا و اروپایی هــا مدنظــر قــرار گیــرد 
از آن جهــت کــه هرچقــدر روابــط ایــران و اروپــا 
و آمریــکا گســترده تر باشــد، بــه همــان انــدازه 
می توانند از ســطح همبســتگی و وحــدت نظر 
میــان ایــران و روســیه و چیــن بکاهنــد. بــه هر 
حال این پیام های متفاوت با بازگشــت ترامپ 
به کاخ سفید و شفاف تر شــدن مواضع ایشان 
و تیم سیاســت خارجــی در رابطه با ایــران بهتر 
می تواند چشم انداز بازنگری که ایران در عرصه 
سیاســت خارجــی خــودش به وجــود آورده و 
می خواهــد بــا ایــن بازنگری بــه یــک نوعی هم 
شرایط داخلی از جهت اقتصادی بهبود بخشد 
و هــم از ســوی منطقــه ای نقــش اثرگذارتــری 
داشــته باشــد. البته ایران در چندماه گذشته 
از جنبه محور مقاومت آسیب هایی را متحمل 
شــد، چــه در فلســطین اشــغالی و حمــاس که 
رهبرهــای بانفــود آن در رده هــای مختلــف بــه 
شــهادت رســیدند و چــه در لبنــان که شــرایط 
بــرای جنبش حــزب ا... به خوبی قبل نیســت. 
در ســوریه نیز شاهد ســقوط دولت بشــار اسد 
بودیــم. ایــن مجموعــه تحــولات شــاید نقطــه 
ضعفــی از حیــث نفــوذ منطقــه ای باشــد ولــی 
در عیــن حــال روابــط ایــران و اروپــا و آمریــکا بــا 
توجه به گفت وگوهایی که در چند ماه گذشته 
در ژنــو داشــتیم، می توانــد مســیر را بــرای یــک 
سیاست خارجی تداوم دار و شفاف تر میان هم 
قدرت های منطقه ای و جهانی و هم متحدان 

منطقه ای ایران فراهم کند. 

پیام محرمانه ترامپ برای ایران 
چه بود؟

به رغم ایــن واقعیــت که جــو بایدن هنــوز در 
ایالات متحده قدرت را در دســت دارد و مراسم 
تحلیف ریاســت جمهــوری ایــن کشــور نزدیک 
اســت، »دونالد ترامــپ در پیامــی زودهنگام به 
کرات  تهران قصد خــود را برای مشــارکت در مذا
جامع با ایــران بیان کرده اســت. ترامــپ در این 
پیام کــه از طریق عمان به تهران ارســال شــده، 
ابراز امیدواری کرده اســت که امکان دســتیابی 
به توافقی جدیــد و متفــاوت از توافــق برجام در 
ســال 20۱5 وجــود داشــته باشــد. او همچنیــن 
اعلام کرده است که واشــنگتن قاطعانه مصمم 
به اجرا و تحقق چنین توافقی اســت.« موسسه 
سیاسی اقتصادی خاورمیانه نوشت، پیام اخیر 
ترامپ طیف گسترده ای از تفســیر ها را در میان 
کارشناســان سیاســی برانگیختــه و بحث هــای 
قابل توجهی را در مورد امکان سنجی ایجاد یک 
توافق جدید بین ایــران و ایــالات متحده ایجاد 
کــرده اســت. تعــداد قابــل توجهــی از مفســران 
سیاســی ادعــا کرده اند ایــن اجماع مشــروط به 
اتخاذ سیاســت آشــتی جویانه تر دونالــد ترامپ 
در قبال جمهوری اســلامی ایران ممکن اســت 
قابــل دســتیابی باشــد. در حالی که یــک توافق 
برد- برد بدون شک نتیجه مطلوبی برای هر دو 
طرف خواهد بود، زیرا منافع و آرمان های هر دو 
کشــور را مورد توجه قرار می دهد. تحقق چنین 
سناریویی با موانع و چالش های اساسی همراه 
گی های  است. این موانع که عمدتا ریشه در ویژ
شــخصی و سیاســی دونالد ترامــپ و همچنین 
منافع متضاد بین طرف های درگیر دارد، منجر 
بــه ایجــاد محیطــی چالش برانگیــز بــرای برخی 
از کارشناســان شــده و پیش بینی دســتیابی به 
یک توافق مطلوب و سریع را دشوار کرده است. 
به گفته بسیاری از کارشناســان، رویکرد دونالد 
ترامپ به مسائل بین المللی تحت تأثیر دیدگاه 
اقتصــادی اســت و بــه نظــر می رســد اقدامــات 
دیپلماتیک او مبتنی بر بازی حاصل جمع صفر 
و موقعیــت بــرد- باخــت اســت. رویکــرد ترامپ 
به دیپلماســی عمدتا بــا خواســته های از پیش 
تعیین شده تعریف می شود و حداقل سازگاری 
کره نشــان می دهــد. بعید به نظر  را با فرآیند مذا
کــرات آینده با  می رســد که دولت ترامپ در مذا
جمهــوری اســلامی ایــران، از ایــن اصــل فاصله 
بگیرد. رویداد های اخیر در منطقه و چالش های 
اقتصادی پیــش روی جمهوری اســلامی ایران 
ممکن است انگیزه بیشتری برای دولت ترامپ 
برای اتخــاذ چنین رویکردی باشــد. بــا توجه به 
اظهارات اخیــر »وندی شــرمن« به عنــوان یک 
ک اوبامــا، قابل  دیپلمــات ارشــد در دولــت بــارا
پیش بینی اســت که ترامپ در رایزنی های خود 
با تهران خواسته هایش را مطرح کند. شرمن در 
کرات دولت ترامپ گفته است  مورد ماهیت مذا
کرات آتی علاوه بر برنامه هسته ای ایران،  که مذا
طیف گسترده ای از مســائل منطقه ای را نیز در 

بر خواهد گرفت. 

 محمدمهدی مظاهری
کارشناس مسائل بین الملل

محمد جواد ظریف:

 ترامپ را غول تصور نکنیم

کره با صدام شیرین نبود ولی انجام شد    مذا

 پزشکیان با کمک مقام معظم رهبری کشور را 

 از جنگ نجات داد

معاون راهبردی رئیس جمهور ترور و شهادت سیدحسن 
نصرا... را ناشی از یک نفوذ قابل توجه دانست و اظهار داشت: 
مشکل بود که اینقدر نفوذ شده باشد در داخل جریانات مقاومت 
که بتوانند جای سید را بدانند، چون من بارها این سعادت را 
داشتم و هر بار که به عنوان وزیر خارجه به بیروت رفتم، با مرحوم 
شهید سیدحسن نصرا... دیدار داشتم . واقعاً حفاظت ایشان، 
بسیار قابل توجه بود و حتی برای اینکه وزیر خارجه به دیدار 
ایشان برود، با یک تشریفات ویژه ای این انتقال صورت می گرفت، 
در ماشین خود حزب ا... و با یک پروتکل خاصی. برای اینکه اصلاً 
امکان ردگیری نباشد و واقعاً نشان دهنده یک نفوذ قابل توجه 
است. محمد جواد ظریف با اشاره به اتفاق انفجار پیجرها آن را 
حاصل یک پروژه چندین ساله خواند و گفت: ماجرای پیجرها 
نشان دهنده مضرات تحریم است. وقتی شما مجبور هستید 
، از چند واسطه  نیازهای خود را به جای خرید از کارخانه معتبر
خرید کنید، این اتفاق محتمل است. آن کارخانه در برابر فروش 
کند، حیثیتش در دنیا  کاری  گر چنین  خود متعهد است و ا
خدشه دار می شود و دیگر کسی از او خرید نمی کند. وی با بیان 
اینکه چنین اتفاقی نیز صنعت هسته ای کشور را تهدید کرده 
بود، ادامه داد: اتفاقاتی که علیه تأسیسات هسته ای ما افتاده و 
بسیاری از آن ها را به لطف خدا متخصصین ما با درایت توانستند 
خنثی کنند، به همین دلیل بوده است. دوستان ما در سازمان 
انرژی اتمی، یک سکوی سانتریفیوژ خریده بودند که داخل آن مواد 
منفجره کار گذاشته بودند که توانستند آن را کشف کنند. این ها 
از ضررهای تحریم  است و ضرورت رفع تحریم ها را برای ما ایجاد 
کرده است. لذا علاوه بر ضررهای مالی ضررهای امنیتی فراوانی 
هم متاسفانه داشت. معاون راهبردی رئیس جمهور درخصوص 
میزان ارتباط و جلساتش با سردار شهید حاج قاسم سلیمانی نیز 
اظهار داشت: من از قبل از وزارت، با حاج قاسم رفیق بودم. زمان 
کراتی که در بُن با آمریکایی ها در مورد افغانستان داشتیم و بعد  مذا
کره با آمریکایی ها داشتم،  از آن، من با دستور رهبری سه دور مذا
دو دور قبل از حمله آمریکا به عراق و یک دور بعد از حمله آمریکا 
به عراق که در ژنو برگزار می شد. مرحوم شهید سلیمانی در همه 
این موارد منبع اطلاعاتی من بودند و وقتی به تهران می آمدم، مرا 
توجیه می کرد و می گفت که اوضاع چطور است، چون آن احاطه ای 
که شهید سلیمانی به اوضاع داخلی افغانستان و عراق داشت، 
کمتر کسی در ایران به آن اندازه داخل عراق اشراف داشت، وی 
کره می کردم تنها کسی که  خاطرنشان کرد: وقتی هم که من مذا
کرات را قبل از ارسال برای مقام معظم رهبری، از  صورتجلسه مذا
روی کامپیوتر من می خواند، حاج قاسم بود. چون فقط نسخه 
مکتوب آن برای آقا می رفت و یک نسخه هم در گاوصندوق آقای 
دکتر خرازی وزیر خارجه نگهداری می شد و بقیه را من شفاهی 
توجیه می کردم. ولی حاج قاسم قبل از اینکه گزارش را برای حضرت 

آقا بفرستم، عین گزارش را می خواند. 
   شهید سلیمانی و برجام 

ظریف با بیان اینکه نظر حاج قاسم در مورد برجام را نمی دانم، 
افزود: بعضی ها از من می پرسند شهید سلیمانی نظرش راجع به 
برجام چه بود. ایشان راجع به برجام هیچ وقت با من صحبت نکرد. 
نمی دانم موافق بود یا مخالف ولی راجع به منطقه با هم صحبت 
می کردیم. شاید یکی دو مورد شد با هم اختلاف نظر داشتیم، مثلاً 
من معتقد بودم ما باید در گفت وگوهای افغانستان شرکت کنیم 
و ایشان اعتقاد نداشت، در بعضی موارد دیگر ممکن است با هم 
اختلاف نظری داشتیم ولی خب طبیعی بود و با هم صحبت 
کثر مواردی که  می کردیم ولی تا آنجا که من یادم می آید در مورد ا
با هم صحبت می کردیم، اختلاف نظر نداشتیم. معاون راهبردی 
کره کننده هسته ای  رئیس جمهور درخصوص تحسین  او و تیم مذا
توسط مقام معظم رهبری و متدین خواندن ظریف اظهار داشت: 
، شجاع و امین.  مقام معظم رهبری از روی لطف فرمودند غیور
یکی از این دوستان که الان خیلی می خواهد بنده را عزل کند که 
گر اتفاق هم بیفتد، برای من خیلی دنیا به آخر نمی رسد، گفته  ا
بود این مدح بدتر از ذم است، یعنی آقا هیچ صفت خوب دیگری 
در تو پیدا نکرده و گفته تو متدینی. از یک آدم روحانی ملبس به 
لباس اسلام خیلی بعید است که بگوید تعریف از یک نفر به عنوان 
کنش رهبر معظم انقلاب  متدین، ذم او است. وی با اشاره به وا
بعد از انتشار فایل صوتی ۷ ساعته، توضیح داد: چکیده ای از 
صحبت های مرا خدمت حضرت آقا داده بودند. بعد از سخنرانی 
ایشان، من هفت صفحه گزارش خدمت ایشان فرستادم که من 
این حرف ها را زدم و یکی از آن حرف ها همین بود که ما مجری 
سیاست هستیم و خودمان تصمیم نمی گیریم. یعنی عین حرفی 
که حضرت آقا زده بودند را من در آن نوار گفته بودم. شنیدم که 
ارائه دیدگاه های من خدمت ایشان بعد از آن، خیلی آرامش بخش 
بوده است. ظریف افزود: البته آن نوار برای پخش نبود. قرار بود که 
تبدیل به یک تاریخ شفاهی بشود برای انتقال تجربیات به دولت 
بعدی و آنچه که من در آن گفت وگوها گفتم، واقعاً صادقانه بیان 
شد. ۷ ساعت گفت وگو است که سه ساعتش پخش شد و ۴ ساعت 
، یا  دیگرش پخش نشد. من احساس می کنم که انتشار این نوار
به دلیل بی مبالاتی بود، یا بعضی دستگاه هایی که قدری با من 
رابطه خیلی خوبی داشتند، این را منعکس کردند. نمی خواهم 
به کسی اتهام بزنم و الان هم تهمت نمی زنم. وی در پاسخ به این 
سوال که آیا شما از معدود افرادی هستید که اجازه دارید نظرات 
حضرت آقا را در سیاست خارجه نقد کنید، گفت: بحث معدود 
افراد نیست، رهبری همیشه از نظر مخالف استقبال کردند. یعنی 

سماحت و رواداری آقا در شنیدن نظر مخالف کم نظیر است. 
ظریف خاطرنشان کرد: من وقتی داشتم به عنوان نماینده دائم 
به نیویورک می رفتم، خدمت آقا رسیدم و خیلی بامزه است که 
همان روزی که رسیدم خدمت آقا، یکی از روزنامه هایی که خیلی 
به من لطف دارد، نوشت ظریف دارد خلاف نظر رهبری به نیویورک 
می رود. اتفاقاً از قضای الهی همان روز من حضرت آقا را دیده بودم 
و اینکه بعضی ها خیال می کنند آن روزنامه، نظرات آقا را منعکس 

می کند، همین یکی، نشان دهنده این است که اینجور نیست. 
    مشورت رهبر انقلاب با ظریف 

وزیر سابق امور خارجه بیان کرد: رسیدم خدمت آقا و آقا به 
کره با آمریکا داری و  من فرمودند که تو دیدگاه هایی راجع به مذا
می دانی که نظر من مخالف است، گفتم بله من می دانم. من دو 
تا وظیفه دارم که در همه کتاب هایم نوشتم و سر کلاس هایم هم 
گفتم. یک وظیفه به عنوان تحلیلگر دارم و یک وظیفه به عنوان 
مجری. در تحلیلگری خودم را مجتهد می دانم و معتقدم که 
باید نظرم را بدهم، چون دیده بان نظام و دیده بان کشور هستم. 
در اجرا معتقدم باید مقلد باشم. ظریف اضافه کرد: ما معمولاً 
برعکس عمل می کنیم، در تحلیل مقلدیم ولی در اجرا هر کاری 
دلمان می خواهد می کنیم. خدمت آقا عرض کردم که اجرا همان 
است که شما خواهید فرمود. آقا هم بارها گفتند ظریف نظراتی را 
اجرا کرده که خودش با آن مخالف بوده اما چون نظر من بوده، 
رفته و اجرا کرده است. اما احساس می کنم که تحلیلم را باید 
بگویم. وی افزود: یادم می آید آنجا جسارت کردم و بیان حضرت 
امیر در نهج البلاغه که در نامه به یکی از فرماندهان می فرمایند: 
ک ترین  بدترین خیانت، خیانت به مردم و بزرگ ترین و یا خطرنا
فریب، فریب زمامداران است. گفتم من به این باور دارم و معتقدم 
که آنچه که می بینم و به نظرم می رسد باید گزارش بدهم و آن 
وقت شما تصمیم بگیرید. ظریف گفت: حضرت آقا آن دفعه و 
دفعه های دیگر، بارها به من فرمودند تو نه تنها می توانی این کار 
گر مطمئن هم هستی که نظرت  را بکنی بلکه وظیفه ات است که ا
۱۸0 درجه با نظر من متفاوت است، نظرت را به من بگویی و من 
گر دیدم نظر تو درست است، نظرم را  آن وقت تصمیم می گیرم، ا
گر هم دیدم نظرتو درست نیست، در نظر خودم  عوض می کنم، و ا

محکم تر می شوم. این عین عبارتی است که آقا فرمودند. 
کرات     تصمیم  درباره مذا

کرات  معاون راهبردی رئیس جمهور در پاسخ به اینکه مذا
هسته ای از سر گرفته خواهد شد یا خیر بیان داشت: اولاً تصمیم 
کره نکنیم را در سطح عالی نظام  کره بکنیم یا مذا در مورد اینکه مذا
می گیرند، آن وقتی هم که من وزیر خارجه بودم، مجری تصمیم 
بودم. الان هم که وزیر خارجه برادر خوبم آقای دکتر عراقچی است، 
با قدرت دارد وزارت خارجه را اداره می کند و همه ما باید از ایشان 
حمایت کنیم. وی در ادامه با تقدیر از اقدامات عباس عراقچی 
وزیر خارجه دولت چهاردهم گفت: وزارت خارجه توفیقات 
خوبی کسب کرده، مثلاً در محکوم شدن حملات اسرائیل و تجاوز 
اسرائیل به ایران، این همصدایی منطقه با ایران در محکوم کردن 
تجاوز رژیم صهیونیستی، نتیجه دیپلماسی بسیار موفق آقای 
دکتر عراقچی است که من فکر می کنم همه ما باید از این تلاش 

شایسته ایشان سپاسگذار باشیم. 
کره نمی کنیم.  ظریف اضافه کرد: به نظر من ما با دوستانمان مذا
که  آدم با خودش که حرف نمی زند! با کسانی حرف می زند 
مخالفش هستند. ما در گذشته با صدام هم گفت وگو کردیم، روزی 
که من دیدار داشتم با صدام حسین، کنار آقای دکتر خرازی، حتماً 
خیلی روز شیرینی نبود یعنی دیدن کسی که مسئول شهادت 
ده ها هزار هم وطن شماست، خیلی شیرین نیست اما منافع 
ملی اقتضاء می کند. منافع ملی از همه چیز بالاتر است.  نماینده 
سابق ایران در سازمان ملل متحد درخصوص شرایط منطقه بعد 
از انتصاب ترامپ به عنوان رئیس جمهور آمریکا و اینکه آیا شیوه 
خصمانه او توان ضربه زدن به ایران را خواهد داشت یا نه، بیان 
داشت: من معتقدم که ایران قدرتمند است. ما ترامپ را شکست 
دادیم، این را فراموش نکنیم. آقای ترامپ خیال می کرد با خروج از 
برجام، ایران به هم می ریزد. بارها گفته بود. بولتون که طراح خروج 
ترامپ از برجام است، در اسفند مشاور امنیتی ترامپ شد و در دی 
ماه در پاریس در اجلاس منافقین سخنرانی کرد و گفت ما سال 
آینده در تهران خواهیم بود. ترامپ واقعاً خیال می کرد با خروج 
کید بر اینکه ترامپ  از برجام، حکومت ایران فرو می پاشد. وی با تأ
خیال می کرد که با خروج از برجام دنیا در کنار آمریکا قرار می گیرد، 
افزود: او بارها از اروپایی ها شکایت کرد که پشت او نیامدند. فکر 
نکنیم ترامپ موفق شد. بله ترامپ از قدرت اقتصادی آمریکا 
استفاده کرد و بر ایران فشار آورد اما آیا هدف این بود که به ایران 
از نظر اقتصادی فشار بیاورند؟! یا هدف این بود که دنیا را دوباره 
با آمریکا همراه و ایران را منزوی بکنند و ایران مجبور شود از برنامه 
هسته ای دست بردارد. او در برنامه اش موفق نشد. ظریف اظهار 
کرد: من فکر می کنم آقای ترامپ آنقدر عاقل باشد که برنامه فشار 
کثری که برنامه خودش هم نبود و برنامه ای بود که بولتون و  حدا
گر بولتون را رها کنیم  پمپئو دو نفر تندرو که خودش هم گفته بود ا
ما را به جنگ می برد، اینها را در این مدت ببیند و آن سابقه را نگاه 
کرده، ضربه هایی که بولتون و پمپئو به سیاست خارجی آمریکا 

زدند را دیده است. 
   ترامپ را غول تصور نکنیم

وی اضافه کرد: پمپئو خیلی امید داشت که در این دوره در 
دولت ترامپ مقام بگیرد، ولی ترامپ اعلام کرد که از او استفاده 

نمی کند و نکرد، یعنی معلوم است که آن نگرش را نگرش موفقی 
نمی داند. لذا این تصور را نکنیم که ترامپ غولی است که می خواهد 
بیاید. نه، ما خیلی بزرگتر از این حرف ها هستیم. ایران کشور بزرگی 
است. ایران قدرتمند است. گفتم ما بعد از 220 سال توانستیم به 
دنیا ثابت کنیم که ما یک لقمه چرب و نرم نیستیم، این خیلی 
دستاورد بزرگی است و این دستاورد را دست کم نگیریم و با اعتماد 
کره کنیم و از منافع  گر ضرورت داشت مذا به نفس بایستیم. ا

خودمان دفاع کنیم. 
    پزشکیان و پایبندی به وفاق 

وی با اشاره به شرایط اقتصادی کنونی و گرانی ها علی رغم وعده 
انتخاباتی رئیس جمهور پزشکیان برای اصلاح آن، اظهار داشت: 
من معتقدم که آقای پزشکیان شرایط بسیار نامناسبی را به ارث 
برد و ایشان به وفاقی که می گوید، آنچنان معتقد است که حاضر 
نیست این وضعیت را باز کند. چون واقعاً ایشان معتقد است که ما 
در یک کشتی هستیم و با اینکه یا با هم غرق می شویم یا ان شاءا... 
با هم به ساحل نجات می رسیم و لذا مسائل را باز نمی کند. معاون 
راهبردی رئیس جمهور افزود: وضعیت ذخایر ما و شرایطی که 
تحمیل شد از خارج و اینکه رژیم صهیونیستی هر بار که دید ایران 
فرصتی برای تنفس دارد، یک کاری کرده که مانع بشود، مجموع 
اینها شرایط نامناسبی را رقم زد. وقتی بایدن انتخاب شد، شهید 
فخری زاده را ترور کرد. گفته بود من مانع می شوم که بایدن به 
برجام برگردد و شهید فخری زاده را ترور کرد. وقتی هم که آقای 
پزشکیان انتخاب شد، همان روز در تهران اسماعیل هنیه را 
ترور کرد، در صورتی که شهید هنیه دو ماه قبل از آن، برای مراسم 
مرحوم شهید آیت ا... رئیسی ایران بود ولی آن وقت ترور نکرد. وی با 
کید بر اینکه ایشان در همین مدت، با کمک مقام معظم رهبری  تأ
کشور را از جنگ نجات داد، گفت: در مورد فیلترینگ به جای 
اینکه فیلترها هر روز اضافه بشود، دو تا پلتفرم را رفع فیلتر کرد. یا 
مشکلاتی که راجع به قانون عفاف و حجاب بوده. اینها همه قابل 
توجه است. هیچ اتفاقی در یک فرصت کوتاه نمی افتد. شما باید 

روند را نگاه کنید. 
    تابعیت قهری 

معاون راهبردی رئیس جمهور در پایان سخنانش با اشاره 
روند پذیرش مسئولیت در دولت چهاردهم و جریان شکل گیری 
مخالفت با وی بیان داشت: من در این کشور سال ها وزیر و 
سال ها سفیر بودم و یعنی سی و خورده ای سال عهده دار مقامات 
حساس کشور بودم. بنده از سال ۷0 سفیر شدم. ابتدا مشاور وزیر 
امور خارجه شدم که منصب حساسی است. بعد سفیر و معاون 
نماینده دائم نزد ملل متحد شدم، معاون وزیر امور خارجه و 
نماینده دائم ایران در ملل متحد بودم و از سال ۹2 تا سال ۱۴00 نیز 
وزیر امور خارجه بودم که علی القاعده همه این مناصب حساس 
هستند. بعد از تحویل وزارت امور خارجه هم من دیگر دنبال 
نکردم که مجلس چه قوانینی را مصوب کرده است. وی افزود: 
روز ۱۱ مرداد آقای دکتر پزشکیان برای من حکم معاونت راهبردی 
زدند و روز ۱2 یا ۱۳ مرداد این بازی های رسانه ای شروع شد که 
فرزندان فلانی دو تابعیتی هستند. فرزندان من آمریکا به دنیا 
آمدند. حالا بعضی ها دروغ هایی گفتند که ویزای من سیاسی 
بوده و دیپلمات بودم که نه، آن وقت کارمند محلی و دانشجو بودم 
و هیچ وقت هم ویزای ای وان که یکی به آنها گفته و آنها هم تکرار 
می کنند، نداشتم. به خاطر همین هم این تابعیت قهری می شود 
و هیچ وقت هم هیچکس به من نگفته بود که این تابعیت قهری 

تو مشکلی دارد. 
   برگشت با اختیار کامل

ظریف گفت: حضرات شروع به سر و صدا کردند، یک خانمی 
توییتی زد و گفت ای وای! اسلام از بین رفت و فرزندان فلانی 
تابعیت دارند. تازه ما فهمیدیم که سال ۱۴0۱ یا ۱۴02 مجلس 
قانونی تصویب کرده که آیین نامه اجرایی آن، یک سال و نیم بعد 
به تصویب دولت رسیده است، یعنی سه هفته قبل از شهادت 
مرحوم رئیسی در ماه اردیبهشت ۱۴0۳ آیین نامه اجرایی آن، 
تصویب شده یعنی دولت سیزدهم چندان علاقه ای به این قانون 
نداشته است. وی ادامه داد: روز ۱۶ مرداد من نامه ای نوشتم 
خدمت آقای دکتر پزشکیان و انصراف دادم، چون من تا آن وقت 
که هنوز مسئولیتی را نپذیرفته بودم، یک حکمی ایشان زده بود و 
من هم بیشتر داشتم شورای راهبری را برای تشکیل کابینه اداره 
می کردم. انصراف دادم و تا حدود یک یا دو ماه بعد از تشکیل 
دولت هم، من در اتاق رئیس مرکز نرفتم بنشینم و در اتاق دیگری 
در همان ساختمان، اتاق یکی از معاونان می نشستم. چون 
جلسات شورای راهبری هم آنجا تشکیل می شد. آقای پزشکیان 
گفتند که به این توجهی نکن، بعد از آن اتفاقاتی که افتاد و من 
رسماً استعفا دادم، یک گفت وگوهایی داشتیم و آقای پزشکیان 
با افراد مختلفی صحبت کردند که من نمی دانم. ظریف با اشاره به 
دلیل تأخیرش در نخستین دیدار هیئت دولت چهاردهم با رهبر 
انقلاب بیان داشت: روزی که ملاقات دولت با مقام معظم رهبری 
بود، شب قبلش به من زنگ زدند که حتماً ملاقات را بیا، من گفتم 
که نمی آیم چون دوستان می گویند من غیرقانونی هستم، شما 
تکلیف مرا معلوم کنید. آقای پزشکیان به عنوان رئیس جمهور در 
پاسخ به نامه و نه به استعفای بعد من، به همان نامه جواب دادند 
که مکتوبش هست. به بنده فرمودند که مشورت هایی کردیم 
و مقتضی است که شما با اختیارات کامل به کار برگردید. علت 
تأخیری هم که شد در رفتن من خدمت مقام معظم رهبری، این 

بود که این نامه دیر آماده شد. 

آرمان ملی: در حالی که توپخانه تندروها با تمام توان در کار بود تا یکی از چهره های تاثیرگذار را از دولت دور کند، ظاهرا هنوز در این کار موفق 
وی فعالیت در دولت چشم بپوشد و به کار تحقیق و تدریس در  نبوده اند. هر چند محمدجواد ظریف نشان داده که به آسانی می تواند به ر
دانشگاه برگردد. این روزها که قدری از فعالیت تندروها در هجمه به دولت کم شده، فرصتی فراهم شده تا ظریف در یک گفت وگوی بلند به تشریح 

دیدگاه های خود بپردازد. بخش های مهم این گفت وگو را در ادامه می خوانید. 


